



ROO.0012.2.2023.RG

Protokół Nr 25/2023
ze wspólnego posiedzenia Komisji Rady Gminy Kwilcz
odbytego w dniu 11 kwietnia 2023 r.

Przewodniczący Rady Pan Grzegorz Korpik o godz. 16⁰⁰ otworzył wspólne posiedzenie Komisji Rady Gminy Kwilcz, powitał Wójta Gminy Kwilcz Pana Stanisława Mannka, dyrektorów i kierowników jednostek organizacyjnych, sołtysów, pracowników Urzędu Gminy oraz radnych.

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.

Lista obecności gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu.

Lista obecności sołtysów stanowi załącznik nr 3 do protokołu.

Na podstawie listy obecności prowadzący stwierdził prawomocność obrad. Obecnych 11 radnych. Nieobecni: A. Ceglarek, A. Dziuba, W. Olejnik, D. Prętki. Następnie Przewodniczący Rady poinformował, że protokół z poprzedniego posiedzenia wspólnego był dostępny na stronie internetowej oraz przesłany radnym za pośrednictwem poczty elektronicznej. Uwag do protokołu nie zgłoszono, protokół przyjęto przez aklamację. Po czym przedstawił porządek posiedzenia:

1. Otwarcie posiedzenia oraz przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia.
2. Przedstawienie i omówienie informacji z wizytacji świetlic na terenie Gminy Kwilcz.
3. Omówienie realizacji wniosków z zebrań sołeckich z trzech ostatnich lat.
4. Przedstawienie problemów przez sołtysów.
5. Sprawy bieżące Rady.
6. Zakończenie obrad.

Zaproszenie stanowi załącznik nr 4 do protokołu

Przewodniczący Rady zaproponował, aby do porządku posiedzenia wprowadzić w punkcie drugim omówienie zwiększenia dotacji do Warsztatów Terapii Zajęciowej w Kwilczu oraz przedstawił porządek obrad po zmianie:

1. Otwarcie posiedzenia oraz przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia.
2. Omówienie zwiększenia dotacji do Warsztatów Terapii Zajęciowej w Kwilczu.

3. Przedstawienie i omówienie informacji z wizytacji świetlic na terenie Gminy Kwilcz.
4. Omówienie realizacji wniosków z zebrań sołeckich z trzech ostatnich lat.
5. Przedstawienie problemów przez sołtysów.
6. Sprawy bieżące Rady.
7. Zakończenie obrad.

Zmianę porządku obrad przyjęto jednogłośnie (11 głosów „za”).

O godzinie 16⁰⁶ do obrad dołączyły radna A. Ceglarek oraz radna A. Dziuba.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady poinformował, że kwestia która za chwilę będzie omawiana dotyczy dofinansowania do działalności WTZ. Natomiast odnosząc się do pisma w sprawie dachu budynku, problem ten zostanie rozpatrzony przy rozdysponowaniu środków z nadwyżki budżetowej.

P. Wójt wyjaśnił, że odbył spotkanie z Panią kierownik w sprawie dotacji. Zaproponował w zmianach budżetowych w ramach nadwyżki budżetowej z 2022 roku zwiększenie dotacji do WTZ Tęcza w Kwilczu o 5.000,00 zł. Poinformował, że jutro odbędzie spotkanie z Burmistrzem Międzychodu w tej sprawie. Z wstępnych informacji wie, że Burmistrz Sierakowa również ma zamiar zwiększyć dotację. Poinformował, że przy okazji budowy przedszkola, postara się o środki zewnętrzne na remont budynku WTZ. Wstępnie potrzebne jest około 500-600 tys. zł, o takie środki zaczyna zabiegać. Oficjalny wniosek zostanie złożony po wykonaniu dokładnego kosztorysu.

P. Idzik wskazała, że WTZ otrzymują dotację w wysokości 90% z PFRON. Budżet roczny stanowi około 760 tys. zł. W związku z tym 10%, czyli około 76 tys. zł Stowarzyszenie musi pozyskać we własnym zakresie. Starostwo udziela dotacji w wysokości 36 tys. zł. Pozostałe 36 tys. zł Warsztaty pozyskują od gmin uczestników. Dotacja Gminy Sieraków wynosi 18 tys. zł, Gminy Kwilcz 10 tys. zł, z kolei Gmina Międzychód nie udziela dotacji wcale. W takiej sytuacji Stowarzyszenie musiałoby z własnych środków dołożyć kwotę około 14 tys. zł. Ze względu na brak przychodów Stowarzyszenia na to nie stać. Wskazała, że dotacja Gminy Kwilcz w wysokości 10 tys. zł to około 625 zł na jednego uczestnika rocznie.

P. Lehmann zapytał jaką kwotę w sumie Gmina Kwilcz musiałaby przeznaczyć;

P. Idzik zaznaczyła, że nie jest to konieczność, a prośba. Potrzebne jest 14 tys. zł na sfinansowanie bieżącej działalności.

P. Wójt odpowiedział, że dodatkowe 5 tys. zł oprócz 10 tys. zł przeznaczanych corocznie. Dodał, że spróbuje podjąć rozmowę w tym temacie podczas jutrzejszego spotkania w Międzychodzie. Zapewnił, że Sekretarz Gminy przedstawi kwestię podczas Zarządu Powiatu.

P. Lehmann zapytał o stanowisko Gminy Chrzypsko Wielkie;

P. Idzik poinformowała, że na warsztaty nie uczęszczają osoby z Gminy Chrzypsko Wielkie.

P. Nowak zapytała ilu uczestników jest z Sierakowa;

P. Idzik odpowiedziała, że jest to 6 osób, natomiast z Międzychodu 3 osoby.

P. Halasz zaproponował, aby wrócić do tematu po spotkaniu w Międzychodzie.

P. Korpik wskazał, że warto byłoby zaprosić Burmistrza na obrady.

P. Lehmann zaproponował, aby zaprosić Burmistrza zarówno z Międzychodu jak i Sierakowa.

P. Idzik zauważyła, że żaden z Warsztatów w Wielkopolsce nie jest dofinansowywany przez gminy, ponieważ to starostwa pokrywają całe 10%.

P. Korpik podsumował, że zaprosi na obrady wcześniej wspomnianych przedstawicieli samorządów.

Ad. 3.

Przewodniczący Rady wyjaśnił, że omawiany za chwilę temat jest głównie wynikiem rozważań nad pojawieniem się Funduszu Sołeckiego lub jego ewentualnej alternatywy w postaci Budżetu Obywatelskiego. Państwo sołtysi zgłaszali problemy i potrzeby sołectw. W celu zdobycia wiedzy jak funkcjonują sołectwa, jak wyglądają świetlice, jakie są ich standardy i ewentualne potrzeby poza obiektami, odbyła się wizytacja świetlic. Podkreślił, że ważne jest zadowolenie mieszkańców. Udzielił informacji, że w tej chwili wiadome jest, że Fundusz Sołecki się pojawi. Zaznaczył, że ważne jest, aby wspólnie się porozumieć oraz żeby kwestie wydatkowe były zasadne. Wskazał, że najpierw omówione zostanie sprawozdanie z wizytacji świetlic, następnie analizowane będą wnioski z zebrania sołeckich. W dalszej części prosi sołtysów o zgłaszanie uwag i wspólną dyskusję. Podkreślił, że jest zadowolony z obecności sołtysów na dzisiejszym posiedzeniu.

P. Mizera poinformowała, że razem z radną Jolantą Syk wizytowała świetlice w Daleszynie i Luboszu. Na pytanie o wynajem sali, otrzymała odpowiedź, że zainteresowanie jest niewielkie.

P. Otto dodał, że ewentualne rezerwacje nie są dokonywane z dużym wyprzedzeniem, a raczej na bieżąco.

P. Mizera dopowiedziała, że na sali nie odbywają się zajęcia dla dzieci. Kontynuując udzieliła informacji, że uszkodzony sterownik w kominku zostanie naprawiony po sezonie grzewczym. Poprzedni sołtys na jednej ze ścian zamontował szafę w związku z tym zdemontowane zostały grzejniki, które do tej pory nie wróciły na swoje miejsce. Sala jest niedogrzana. Przez

ogrzewanie kominkowe w pomieszczeniu jest brud. W odniesieniu do Lubosza wskazała, że najważniejszą kwestią jest naprawa dachu. W przeciwnym razie zacieki pojawią się w całym obiekcie. Dodała, że jest to jedna z większych sali, wykorzystywana komercyjnie. Zainteresowanie wynajmem jest duże. Każda impreza powoduje uszkodzenia. Zaproponowała wprowadzenie kaucji przy wynajmie.

P. Kowalka zauważył, że po zmianie regulaminu wynajmu świetlic spisywane są protokoły zdawczo- odbiorcze, w których odnotowywane są uszkodzenia. Uważa, że sala potrzebuje odnowienia. Wyjaśnił, że przez zatkane mchem rynny woda przelewała się na mury. Razem z pracownikami gospodarczymi Urzędu mech usunął. Podkreślił, że największym problemem jest stan dachu.

P. Mizera dodała, że na sali jest bardzo duży problem z odpowiednim ciśnieniem wody.

P. Kowalka poprosił, aby w jakiś sposób sprawdzić czy jest to problem z zewnątrz czy wewnętrzny obiektu. Wyjaśnił, że przy dużej ilości osób woda praktycznie nie leci. Poinformował, że wynajmy są zarezerwowane do 2026 roku włącznie.

P. Wójt zauważył, że 80% wynajmów dokonują mieszkańcy spoza terenu Gminy Kwilcz. Zastanawia się czy zasadne jest inwestowanie i wynajmowanie obiektów osobom spoza Gminy, ponieważ generuje to koszty.

P. Kowalka jest zdania, że obecne rozwiązanie z rozliczaniem ogrzewania podczas wynajmu jest dobre.

P. Wójt uważa, że świadczy to o dobrym standardzie świetlic w Gminie Kwilcz.

P. Kowalka zaznaczył, że sala jest duża i dobrze wyposażona.

P. Mizera dodała, że przy okazji remontu dachu warto zamontować nowe wentylatory, które sprawdzają się już w kuchni obiektu.

P. Kowalka zwrócił uwagę, że na dachu znajduje się spora ilość mchu, który należy usunąć.

P. Mizera powiedziała, że odświeżeniem pomieszczenia w piwnicy oraz metalowych regałach z pewnością zajmie się sołtys razem z mieszkańcami. Podziękowała Panu Kowalce za zaangażowanie w obowiązki sołtysa. Dodała, że wiele zadań jest wykonywanych przez społeczność Lubosza.

P. Kowalka zauważył, że informacja o świetlicy w Luboszu rozeszła się po okolicy i coraz częściej wynajmują ją młode osoby z zewnątrz.

P. Kmiec potwierdził, że w Mościejewie sytuacja wygląda podobnie.

P. Korpik zauważył, że przy wynajmie zewnętrznym zdarzają się sytuacje gdzie wynajmujący ponoszą mniejsze koszty tłumacząc się gośćmi z terenu Gminy Kwilcz.

P. Mizera powiedziała, że w tej chwili opłaty są równe dla wszystkich.

P. Korpik zwrócił uwagę, że kaucja jest tylko formą zabezpieczenia i jeśli nic się nie wydarzy trzeba ją zwrócić. W takiej sytuacji konieczne byłoby powstanie nowego regulaminu.

P. Kowalka powtórzył, że sporządzany jest protokół uszkodzeń.

P. Korpik zapytał co taki protokół powoduje;

P. Kowalka odpowiedział, że sporządza protokół, a następnie przekazuje dokument do Urzędu.

P. Korpik zapytał kto wtedy podejmuje decyzję;

P. Wójt poinformował, że sprawa musi zostać zgłoszona na policję.

P. Korpik stwierdził, że procedura ze strony sołtysa jest wykonana prawidłowo. Pojawia się problem z wyciąganiem konsekwencji, ponieważ Urząd Gminy nie posiada takich kompetencji.

P. Mendel wyjaśniła, że temat kaucji był już omawiany. Jednak za każdym razem pieniądze te musiałyby wpływać na konto Gminy. Następnie być odrębnie zwracane, co generuje dodatkową pracę i dokumenty. Przypomniała o sytuacji w sali w Mechnaczu. Pracownicy Urzędu udali się do świetlicy i sprawa została rozwiązana polubownie. Szkody zostały naprawione. W przeciwnym razie szkody zgłoszono by policji.

P. Mizera ponownie zgłosiła problem związany z ulicą Rolną w Luboszu. W wyniku czego duża ilość samochodów ciężarowych użytkuje ulicę Polną, tym samym powodując jej uszkodzenia. Zapytała czy firma transportowa jest zarejestrowana w Gminie Kwilcz;

P. Wójt odpowiedział twierdząco.

P. Mizera powiedziała, że mieszka przy ulicy Polnej w Luboszu. Wszyscy mieszkańcy są wdzięczni za powstałą drogę. We własnym zakresie porządkują kostkę co tydzień. Niestety jest ona w coraz gorszym stanie i prawdopodobnie niedługo wystąpią z wnioskiem o naprawę.

P. Korpik zapytał czy przy każdej omawianej świetlicy sprawy będą na bieżąco rozstrzygane; Przypomniał, że temat zakrętu przy ulicy Rolnej był poruszany wielokrotnie. Jest zdania, że jeśli droga nie spełnia wymogów należy postawić znak zakazu. Jednak może zostać to odebrane jako cios w konkretnego przedsiębiorcę czy rolnika. Zazaczył, że na budowane drogi gwarancja wynosi tylko 3 lata. Zauważył, że rozmowy nie przynoszą rozwiązań. Uważa, że większość świetlic w Gminie Kwilcz jest o bardzo wysokim standardzie. Przypomniał, że świetlica nie jest miejscem użytkowanym codziennie. Założenie jest takie żeby korzystali z nich mieszkańcy, przy najniższych koniecznych kosztach. Proponuje, aby podczas dzisiejszego posiedzenia przedstawić wszystkie problemy i potrzeby sołectw, a następnie podczas kolejnego z posiedzeń Pan Wójt odniesie się do nich, wyrazi swoją opinię i kwestia zostanie rozstrzygnięta pod kątem finansowym. Jeśli jednak Pan Wójt posiada wiedzę na którąś z omawianych kwestii prosi o bieżącą odpowiedź.

P. Wójt powiedział, że w kwestii drogi w Luboszu nie ma bezpośrednich zarzutów co do przedsiębiorcy. Wszystko odbywa się zgodnie z prawem. Postawienie znaku uniemożliwi przejazd również rolnikom.

P. Kowalka uważa, że należy rozmawiać z właścicielem posesji, który postawił płot uniemożliwiający przejazd ciężarówek.

P. Korpik wskazał, że problem z użytkowaniem drogi wewnętrznej pojawi się przy przebudowie drogi nr 24, kiedy zjazd w ulicę Rolną zostanie zlikwidowany.

P. Mizera dodała, że zjazd nikomu nie przeszkadza.

P. Wójt odpowiedział, że na napisane odwołania do Generalnej Dyrekcji Dróg nie ma odpowiedzi.

P. Mizera uważa, że spowoduje to duże utrudnienie dla mieszkańców.

P. Korpik zwrócił uwagę, że mieszkańcy się rozwijają i lokują przedsiębiorstwa w siedzibach swoich gospodarstw domowych. To powoduje utrudnienia, zaś Urząd jako instytucja pewnych rzeczy ograniczać nie może. Zaproponował, aby kontynuować omawianie sprawozdania z wizytacji świetlic.

P. Dziuba poinformowała, że razem z radnymi Anetą Nowak oraz Agatą Ceglarek wizytowała świetlice w Prusimiu, Kurnatowicach i Upartowie. Podkreśliła, że obiekty i tereny wokół są czyste i zadbane. Przedstawiła potrzeby sołectwa Prusim. Jedną z nich jest malowanie ścian. Największym problemem jest wilgoć w kuchni.

P. Mniszek wyjaśniła, że instalacja hydrauliczna jest źle wykonana. Mimo napraw problemy się powtarzają. Zlewozmywak w kuchni również jest zamontowany nieprawidłowo. Planowany jest zakup zmywarki. W związku z tym konieczny jest remont. Wilgoć w kuchni pojawia się przez brak ogrzewania.

P. Korpik zwrócił uwagę na pęknięcia nad drzwiami wejściowymi do budynku. Zapytał kto był wykonawcą instalacji hydraulicznej;

P. Mniszek odpowiedziała, że część prac wykonywał ZOMS, pozostałych nie pamięta.

P. Lehmann zapytał jakie jest zainteresowanie wynajmem;

P. Mniszek odpowiedziała, że zainteresowanie wynajmem jest nieduże. Dodała, że sala jest mała, mieści się w niej maksymalnie 40 osób.

P. Korpik zapytał czy stara świetlica w Prusimiu jest pod egidą „Babiego Lata”;

P. Wójt wyjaśnił, że budynek znajduje się poza kompleksem. Ponadto wymaga kapitalnego remontu. Dodał, że należy się zastanowić nad przeznaczeniem obiektu.

P. Dziuba poinformowała, że świetlica w Kurnatowicach również wymaga odmalowania. Dodała, że wiele prac jest wykonywanych przez mieszkańców. Problemem jest niedziałająca wyparzarka do naczyń. Ma zostać naprawiona we własnym zakresie. Jedną z kwestii jest brak placu zabaw. Stare urządzenia były wykonane z drewna i musiały zostać zdemonstrowane ze względu na stwarzanie zagrożenia dla dzieci. Na terenie znajdują się duże, uschnięte drzewa, które ze względów bezpieczeństwa należy usunąć. Przy sprawozdaniu z wizytacji świetlicy w Upartowie także zwróciła uwagę na potrzebę odmalowania ścian oraz wykonania ocieplenia. Przypomniała, że budynek był już ocieplany, jednak zostało to wykonane nieprawidłowo. Pojawia się wilgoć. Ogrzewanie jest w porządku.

P. Milner potwierdziła, że jest zadowolona z ogrzewania. Zapewniła, że mieszkańcy chętnie zaangażują się w działania jeśli pojawi się Fundusz Sołecki. Do tej pory wiele zadań wykonywali we własnym zakresie. Zaznaczyła, że najważniejszą kwestią jest zakup nowych krzesel, ponieważ obecne są w złym stanie i mogą stwarzać zagrożenie.

P. Dziuba zauważyła, że problemem są też pęknięcia i wilgoć w pomieszczeniu. Zwróciła uwagę, że rynny z zadaszania nie mają odpływu oraz na brak zabezpieczenia ujęcia wody.

P. Milner wskazała, że wielokrotnie na zebraniach sołeckich zgłaszała problem z zabezpieczeniem studzienki.

P. Korpik zapytał czego dotyczy studzienka;

P. Milner odpowiedziała, że jest to studzienka wodociągowa.

P. Korpik stwierdził, że w takim razie należy do dostawcy wody i to on odpowiada za jej zabezpieczenie.

P. Dziuba dodała, że konieczne jest przycięcie gałęzi wierzb przy świetlicy. Podsumowała, że dzięki pojawieniu się w przyszłym roku Funduszu Sołeckiego wiele mniejszych problemów sołectw prawdopodobnie zostanie rozwiązanych.

P. Korpik zauważył, że we wszystkich świetlicach mowa jest o podobnych problemach dotyczących wilgoci, uszkodzeń itd. W nieremontowanych budynkach nie było problemu na przykład z „poceniem się” ścian czy podłóg podczas imprez. W trakcie remontów nikt nie przewiduje problemów z wentylacją. Kwestie rozwiązane po najniższych kosztach powodują komplikacje i dodatkowe koszty. Uważa, że remonty powinny być kompleksowe i wykonywane przez fachowców. Przypomniał, że sala w Miłostowie została zachowana w cegle i problem ten się tam nie pojawia.

P. Dziuba zwróciła uwagę, że przy ewentualnym zakupie urządzeń na plac zabaw w Kurnatowicach muszą spełniać one określone wymogi. Prawdopodobnie będzie to spory koszt.

P. Wójt dodał, że jeśli zachowane zostaną wszystkie wymogi to na terenie zmieszczą się dwa, może trzy urządzenia.

P. Korpik wspomniał o zabezpieczeniu od strony stawku.

P. Kwiatkowska- Sokółka poinformowała, że wizytowała świetlice w Mechnaczu i Rozbitku. Zaznaczyła, że budynek i teren wokół są zadbane. Jednymi z większych problemów jest pęknięty komin oraz popękana elewacja na zewnątrz. Wyposażenie obiektu jest bardzo dobre. Obecnie sołectwo oczekuje na sterownik do pieca.

P. Krzyżaniak dodała, że zostały zakupione dwa stoły ze stali nierdzewnej.

P. Korpik zauważył, że jest to bardzo wysoki standard.

P. Mizera dopowiedziała, że jeśli chce się wynajmować świetlice to warto zapewnić standard.

P. Kwiatkowska- Sokółka poinformowała, że pęknięcia były widoczne w środku jak i na zewnątrz.

P. Krzyżaniak wyjaśniła, że te wewnątrz zostały już naprawione przez mieszkańców.

P. Kwiatkowska- Sokółka udzieliła informacji, że w świetlicy znajduje się 61 krzeseł. Jedno z nich jest uszkodzone. Wymiana krzeseł to głównie kwestia estetyczna, ponieważ nie są w złym stanie technicznym.

P. Krzyżaniak dodała, że siedzenia w krzesłach były wielokrotnie dokręcane.

P. Kwiatkowska- Sokółka poinformowała o potrzebie zakupu apteczki pierwszej pomocy. Uważa, że warto, aby wszystkie świetlice były w nią wyposażone. Zgłaszany był też zakup tabliczki „Zakaz wyprowadzania psów”.

Odnosząc się do świetlicy w Rozbitku Pani Kwiatkowska- Sokółka udzieliła informacji, że budynek i teren wokół są zadbane. Dotychczasowe remonty i naprawy wykonywane były w czynie społecznym przez mieszkańców. Wejście do budynku oraz zadaszenie nad drzwiami są w złym stanie. Ściany wymagają odmalowania. W łazience konieczna była wymiana cieknącej ubikacji. Wskazała, że w jednym z rogów pomieszczenia mimo czyszczenia i stosowania specjalnych środków wciąż pojawia się wilgoć. Prawdopodobnie spowodowane jest to tym, że w tym miejscu dobudowana została toaleta. Zwróciła uwagę na zły stan urządzeń w kuchni. Kuchenka zakupiona była w 2009 roku. Jest zdania, że sprzęty tego rodzaju powinny być poddawane kontrolom technicznym. Prawdopodobnie kotłownia, która powstała kilkanaście lat wcześniej nie spełnia obecnych wymogów. Natomiast obecnie jest wystarczająca dla potrzeb sali. Stoły i krzesła są na bieżąco naprawiane. Zdemontowana przez firmę podczas instalowania Internetu w świetlicy kratka wentylacyjna do tej pory nie została naprawiona. Prosi o sprawdzenie kosztów prądu ponoszonych w związku z Internetem określonych w umowie. Dodała, że wymiana okien, montaż rolet czy zakup sprzętu możliwy był głównie dzięki konkursom, wyróżnieniom. Część rzeczy zakupiona została dzięki Funduszowi Sołeckiemu, między innymi plac zabaw. Poinformowała, że świetlicę wynajmuje głównie społeczność Gminy Kwilcz. Priorytetem dla mieszkańców Rozbitka jest wykonanie drogi. Być może uda się pozyskać dofinansowanie z zewnątrz. W związku z tym Fundusz Sołecki mógłby zostać przeznaczony na remont świetlicy.

P. Halasz udzielił informacji, że wizytował świetlice w Chudobczycach, Chorzewie i Augustowie razem z Panem Grzegorzem Korpikiem oraz Panem Krzysztofem Mleczakiem. Stan techniczny całego budynku, w którego części znajduje się sala wiejska, uznaje się za krytyczny. Wnętrze sali jest zadbane, można zaplanować ewentualny remont, w celu odświeżenia wnętrza. Zastrzeżenia dotyczą w dużej mierze części budynku współdzielonego przez najemcę lokalu sąsiedniego oraz jego właściciela. Największe zagrożenie stwarza prowizoryczna instalacja elektryczna. Uzupełnił, że obecnie sala została już wyłączona z użytkowania do odwołania.

P. Mleczak poinformował, że budynek łącznie z dachem należy do Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa. Jedynie część lokalu jest zagospodarowana na świetlicę. Wskazał, że w drugiej części obiektu znajduje się ogromna ilość śmieci, które nadal nie zostały uprzątnięte. Sufit jest zarwany.

P. Wójt wyjaśnił, że jeśli sytuacja się nie zmieni obiekt nadal będzie wyłączony z użytkowania. Gmina mogłaby ewentualnie przejąć cały budynek za przysłowiową złotówkę. W takiej sytuacji jednak musiałaby ponieść ogromne koszty remontu. Prawdopodobnie konieczne będzie odcięcie zasilania prądu, aby uniknąć ewentualnego pożaru. Dodał, że odbył spotkanie w KOWR w Poznaniu. Został odesłany do Piły. Tam uzyskał informacje, że należy złożyć wniosek i czekać na odpowiedź.

P. Korpik dodał, że gdyby budynek został przekazany na rzecz Gminy, a znalazłyby się środki zewnętrzne, wówczas konieczny jest kapitalny remont. Należy wziąć pod uwagę, że mury są popękane. Być może najlepszym rozwiązaniem wtedy byłoby wyburzenie

budynku i postawienie nowego. Problemem może okazać się zbyt mały grunt. Obawia się, że nieużytkowany budynek zacznie być dewastowany.

P. Mleczak przypomniał o nieuprzątniętych śmieciach.

P. Korpik zauważył, że Wójt może wystąpić z pismem do KOWRu w tej sprawie. Wspomniał o znajdującym się obok jeszcze jednym budynku.

P. Mleczak odpowiedział, że został już zabezpieczony. Ma zostać złożony wniosek o wyburzenie.

P. Halasz wskazał, że świetlica w Chorzewie jest zadbana i dobrze wyposażona. Nie wniesiono uwag w zakresie stanu technicznego obiektu i wyposażenia. Omówiono bieżące prace w obiekcie i wydarzenia organizowane przez społeczność, osoby wynajmujące salę.

P. Mleczak dodał, że praktycznie wszystkie sprawy realizowane są na bieżąco. Jedynie drzwi wejściowe wymagają ewentualnej wymiany. Zainteresowanie wynajmem sali jest spore.

P. Halasz dopowiedział, że wentylacja na sali znacząco się poprawiła po zamontowaniu kratki wentylacyjnych. W świetlicy w Augustowie problemem jest przeciekający dach na wejściu do sali. Wspomniał, że sala opalana jest piecem kaflowym, budynek nie ma instalacji centralnego ogrzewania. Należy sprawdzić ciągi kominowe dymowe i wentylacyjne- widać wyraźne zacieki oraz wypełnienia komina w kratkach wentylacyjnych, w których nie powinno się nic znajdować. Pani Sołtys zasugerowała montaż klimatyzatora w części kuchennej sali, w celu poprawienia warunków wentylacji. Dodał, że przy wejściu do magazynu opału pojawiają się pęknięcia na ścianie. Instalacja elektryczna wymaga naprawy. Przy wjeździe na salę gromadzi się woda. Drzewo znajdujące się naprzeciw świetlicy prawdopodobnie wymaga usunięcia.

P. Bednarek zwróciła uwagę na pojawiającą się wilgoć przy wejściu do sali.

P. Królak poinformował, że wizytował świetlice w Mościejewie i Niemierzewie. Na budynku w Mościejewie są widoczne zadrapania na elewacji. Największym problemem jest instalacja elektryczna w kotłowni. Zaznaczył, że sala jest w dobrym stanie. Jest zadbana i odmalowana. Przyszłościowo wymiana stołów i krzeseł. W świetlicy w Niemierzewie konieczne jest jedynie odmalowanie ścian. Dodał, że obiekt jest zadbany. Uzyskał informację od sołtysa, że przy ewentualnym zakupie farb, mieszkańcy we własnym zakresie odświeżą pomieszczenia. Świetlica jest wynajmowana i użytkowana.

P. Witan udzieliła informacji, że razem z Panią Agatą Ceglarek wizytowała świetlicę w Miłostowie. Sala jest bardzo ładnym, zadbanym budynkiem o ciekawej architekturze pochodząca najprawdopodobniej z początku IX w. Budynek został odrestaurowany a otoczenie budynku jest bardzo zadbane. Sala jest połączona wspólną ścianą z innym budynkiem (prywatnego właściciela) poprzez zły stan techniczny tego budynku zacieka i pęka ściana wschodnia, co widoczne jest wewnątrz budynku.

P. Raczyńska wyjaśniła, że podczas remontu kuchni na wspólnej ścianie zostały położone płyty kartonowe. Budynek przylegający do ściany wschodniej świetlicy nie jest użytkowany. Należy rozważyć dalsze działania, ponieważ może okazać się to problematyczne. Już w tej chwili na ścianie pojawiają się zacieki. Zaproponowała, aby w przyszłości Gmina wykupiła przylegający budynek i być może udałoby się stworzyć muzeum przy użyciu środków zewnętrznych.

P. Witan dodała, że nad stawem znajduje się miejsce na ognisko ze stołem i ławą ogrodową. Warto, aby powstała jeszcze jedna wiata.

P. Raczyńska poinformowała, że ławki są już stare i bardzo zniszczone. Potrzebne jest wykonanie zabezpieczenia grobli nad stawem przed bobrami, których żeremia powodują zarywanie się brzegu. Dodała, że przydałoby się wyposażenie, natomiast nie jest to priorytet. Zwróciła uwagę, że możliwe byłoby efektywniejsze ogrzewanie sali. Na przykład dzięki zamontowaniu wentylatorów przy suficie. Natomiast najpierw konieczne jest skonsultowanie kwestii z fachowcami.

P. Witan wspomniała, że warto dokupić naczynia, sztucce, ponieważ jest ich niewiele, dlatego trudno jest przygotowywać i podawać posiłki na spotkania.

P. Raczyńska odpowiedziała, że część naczyń do świetlicy przynieśli mieszkańcy. Dodała, że zainteresowanie wynajmem jest duże. Na sali odbywają się spotkania, w tym wieczory filmowe, spotkania z mieszkańcami, zajęcia dla dzieci, organizowane jest coroczne wydarzenie poświęcone tematyce Wielkanocnej.

P. Lehmann zapytał jaki jest koszt wynajmu sali w Miłostowie;

P. Raczyńska odpowiedziała, że 150 zł za dobę lub 250 zł za 3 dni, dodatkowo ogrzewanie 100 zł za dzień.

P. Ceglarek poinformowała, że wizytowała świetlice w Kubowie. Zaznaczyła, że świetlica i teren wokół są zadbane. Największym problemem jest brak wyczystki w kominie. Oprócz tego słaba instalacja elektryczna oraz ciekące grzejniki.

P. Pucek dodała, że kilka lat temu ze środków Funduszu Sołeckiego świetlica została wyremontowana przez mieszkańców w czynie społecznym. Zlikwidowana została wilgoć w kuchni, wyremontowano świetlicę z zewnątrz, położono kostkę oraz powstał taras. Zwróciła uwagę, że krzesła na sali są w złym stanie, wielokrotnie były skręcane. Starła się o pozyskanie używanych mebli kuchennych. Potrzebna jest zmywarka, a jej zakup wiązałby się z remontem instalacji. Zainteresowanie wynajmem jest.

P. Halasz zwrócił uwagę, że świetlice są obiektami użyteczności publicznej. W związku z tym powinny posiadać książki obiektu budowlanego. Są przeprowadzane kontrole. W większości świetlic problem stanowi instalacja elektryczna. Uważa za zastanawiającą kwestię, że obiekty w takim stanie, które są regularnie użytkowane przechodzą kontrole.

P. Ceglarek wtrąciła, że uzyskała informację, że komin w świetlicy w Kubowie nie był czyszczony ani razu.

P. Mendel poinformowała, że podpisana jest kompleksowa umowa z kominiarzem. Przeglądy odbywają się regularnie.

P. Wójt zauważył, że w świetlicy w Kubowie należy zwiększyć zabezpieczenie instalacji elektrycznej. W tym celu należy złożyć odpowiedni wniosek do Enea.

P. Pucek wspomniała, że zgłasza problem od 2019 roku.

P. Witan zwróciła uwagę, że wszelkie przeglądy powinny być wpisywane w książkę obiektu budowlanego. Przepisy prawa określają, że takie przeglądy powinny odbywać się co roku. Zaznaczyła, że jeśli dojdzie do wypadku dopiero wtedy szukane będą dokumenty i osoby za to

odpowiedzialne. Uważa, że kwestie kontroli są bardzo ważne. Nawiązując do dachu świetlicy w Luboszu wyjaśniła, że konserwacja powinna być wykonywana co 5 lat. Gdyby w/w kwestie miały miejsce rzeczywiście, być może wiele spraw rozwiązywanych byłoby na bieżąco.

P. Kowalka przypomniał, że nie chodzi o kompleksowy remont dachu, a naprawienie usterek.

P. Witan podsumowała, że po wizytacjach widać, że pieniądze dla sołectw są potrzebne, aby mieszkańcy mogli zadbać o obiekty. Część prac wykonuje społeczność wsi, natomiast są sytuacje gdzie potrzeba większego nakładu środków finansowych.

P. Mizera zauważyła, że mimo chęci osoby bez uprawnień nie mogą wykonać wszystkich napraw. Uważa, że słabe ciśnienie wody, a nawet jej brak jest sytuacja niedopuszczalną.

P. Korpik przypomniał, że w przeszłości dosyć duże środki zostały przeznaczone na założenie ksiąg obiektów budowlanych. Dodał, że jest protokół, jest decyzja administracyjna, a potem pojawiają się tzw. „przepychanki” pomiędzy właścicielem a nadzorcami. Nie zawsze najtańsze rozwiązania są najkorzystniejsze. Uważa za niedopuszczalny brak wyczystki w kominie. Jeśli zacznie się postępować zgodnie z przepisami prawa w budżecie nie wystarczy pieniędzy nawet na kwestie przeglądowe. Pomieszczenia o innym przeznaczeniu były adaptowane na świetlice. To powoduje pewne utrudnienia. Na przykład rury doprowadzające wodę są zbyt cienkie. Jest zdania, że żeby poprawić sytuację na świetlicach należałoby zacząć od podstaw. Dopiero przy planowaniu budżetu w okolicach listopada okaże się jakie są dostępne środki i które zadania można zrealizować. Zwrócił uwagę, że z wypowiedzi sołtysów wynika, że zainteresowanie wynajmem jest duże, natomiast od Pani Skarbnik uzyskał informację, że dochód z wynajmu świetlic to tylko kilka tysięcy złotych. Przypomniał, że w przeszłości rozważano oddanie świetlicy w Miłostowie w zamian za wybudowanie nowej. Cieszy się, że nie doszło do realizacji tego pomysłu. Dawno nie odwiedzał świetlic, aby ocenić w jakim są stanie. Uważa, że większość świetlic jest obiektami o wysokim standardzie. Przypomniał o filmie, który powstał na zakończenie I kadencji i o stanie świetlic w nim przedstawionych. Dodał, że dyskusja wciąż dotyczy tych samych problemów. Dzisiejsze działanie ma spowodować dojście do porozumienia i wykonanie możliwie jak najwięcej zadań.

Ad. 4.

Przewodniczący Rady poprosił o przedstawienie realizacji wniosków z zebrania sołeckich. Jego zdaniem niektóre z wyjaśnień są bulwersujące. Zaapelował, aby każdy z radnych przemyślał kwestię i zastanowił się podczas głosowania nad budżetem. Zaznaczył, że Rada nie ma uprawnień, żeby wystąpić o zmianę budżetu. Może jednak o przedstawionej propozycji Wójta wyrazić opinię.

P. Mendel odczytała i omówiła realizację wniosków z zebrania sołeckich z 2022 roku:

Augustowo (opiekun na zebraniu Magdalena Skrzypczak)

- 1) Mieszkańcy zgłosili problem dotyczący komina. Nie można jednocześnie rozpalać ognia w obu piecach, ponieważ się dymi, a z pieca, który znajduje się w sali leci woda. Prawdopodobnie leci z komina. Mieszkańcy pytają czy można wezwać kominiarza, który zająłby się tym problemem. **Kominiarz był zawiadomiony.**
- 2) Mieszkańcy proszą o sprawdzenie kasztanów rosnących przy drodze powiatowej, drzewa przy polnej drodze prowadzącej do leśniczówki oraz drzew na drodze

z Chorzewa do Karolewic, ponieważ część z nich nie wygląda zdrowo i mogą stanowić zagrożenie. **Wykonano.**

- 3) Proszą również o zawnioskowanie o naprawę drogi do Karolewic. Mieszkańcy skarżą się, że rolnicy obsiewają pola do samego asfaltu, niszcząc tym samym drogę i zabierają pobocze. **Powiat nie wykonał do chwili obecnej.**
- 4) Mieszkańcy proszą o postawienie luster na drodze w Luboszu, ponieważ jest tam słaba widoczność oraz prośba o odkrzaczenie tego odcinka. **Źle sprecyzowane pytanie.**

Chorzewo (opiekun na zebraniu Ewelina Lubik)

- 1) Prośba o ustawienie lampy solarnej na drodze z płyt (droga w kierunku od świetlicy do Pana Klemta) na odcinku tzw. „eski” celem zwiększenia widoczności zakrętu. **Nie ustawiono lampy.**
- 2) Mieszkańcy zawnioskowali o przeznaczenie płyt betonowych (28 sztuk), które pozostały z wcześniejszej inwestycji modernizacji drogi w kierunku do Pana Klemta na utwardzenie odcinka drogi do posesji Pana Paszke. **Nie przeznaczono płyt.**
- 3) Mieszkańcy jednogłośnie zawnioskowali o zmianę w §4210 i wykorzystanie kwoty około 500,00 zł na zakup warnika do wody na około 15 litrów. Zakup będzie niezbędnym wyposażeniem świetlicy wiejskiej. **Pan Sołtys mimo zmiany przeznaczenia tej kwoty na zabraniu wiejskim zakupił jednak opał.**

Chudobczyce (opiekun na zebraniu Piotr Ratajczak)

Brak wniosków.

Daleszynek (opiekun na zebraniu Monika Mendel)

- 1) Problem z ciśnieniem wody na świetlicy (w kuchni oraz toaletach). **Zgłoszono do ZOMS.**
- 2) Mieszkańcy pytali o możliwość montażu karuzeli na placu zabaw. **Nie ma możliwości zakupu z powodu braku środków.**
- 3) Nowe lampy, które są zlokalizowane przy drodze głównej nie palą się. **Lampy są własnością GDDKiA.**
- 4) Prośba o wymianę przystanków autobusowych w miejscowości. **Przystanki przy DK24 są wymieniane kolejno.**

Kubowo (opiekun na zebraniu Maja Rój)

- 1) Wycinka pochyłonych drzew na trasie Kubowo 11 – Kubowo 12. **Nie zostało sprawdzone.**
- 2) Wycięcie starego dębu na cmentarzu (oddanie suszu do świetlicy). **Nie było potrzeby.**
- 3) Odkrzacanie na trasie Stara Dąbrowa – Wituchowo (wzdłuż elektrowni Pana Ajchlera). **Nie wykonano jeszcze.**
- 4) Uprzątnięcie gałęzi po wycięciu wokół cmentarza. **Wykonano.**
- 5) Ponownie zgłoszono problem z bieżącą wodą – kolor żółty. Sugerowano odłączenie Kubowa od hydroforni w Nowej Dąbrowie i przyłączenie Sołectwa do zmodernizowanej hydroforni w Wituchowie.

- 6) Zakup dodatkowych urządzeń oraz ogrodzenie placu zabaw. **Z powodu braku środków finansowych przedmiotowe prace zostaną wykonane w latach następnych.**
- 7) Wymiana krzeseł na sali (60 sztuk). **Nie dofinansowano.**
- 8) Zamontowanie klimatyzacji. **Nie dofinansowano.**
- 9) Zgłoszono problem z dojazdem, aby odśnieżyć lub posypać piaskiem drogi po zgłoszeniu.

Kurnatowice (opiekun na zebraniu Joanna Stefańska)

- 1) Pan Roman Puk ze względu na bezpieczeństwo dzieci ponownie poruszył temat postawienia lampy za Zawadzie obok wiaty przystankowej. Ponadto zwrócił się z wnioskiem o utwardzenie drogi do Zawady – przystanek, od figury na dół (z przystanku obecnie korzysta 8 dzieci). **O rozbudowie oświetlenia ulicznego decyduje co roku Enea Oświetlenie (właściciel lamp) w porozumieniu z Panem Wójtem.**
- 2) Pan Leszek Rybarczyk wnioskował o wymianę hydrantu podziemnego obok boiska na drugą stronę ulicy. Na zebraniu w 2021 r. został poinformowany o konieczności złożenia wniosku przez straż z szczegółowym opisem. Pan Leszek Rybarczyk uważa, że złożył takowy wniosek, jeżeli tak, prośba o pisemną odpowiedź Urzędu. **Odpowiedziano aby uzasadnić wniosek o przeniesienie hydrantu, ponieważ wg Urzędu wnioski ten jest bezzasadny.**
- 3) Strażacy Pan Leszek Rybarczyk i Pan Łukasz Ksoń ze względu na bezpieczeństwo wnioskowali o pilne naprawienie hydrantu przy świetlicy. Zwrócili się z wnioskiem o pisemną odpowiedź na jakim etapie jest sprawa naprawy hydrantu. **Hydranty zostaną kompleksowo sprawdzone i w miarę możliwości finansowych na koniec roku dokonana będzie naprawa.**
- 4) Mieszkańcy wnioskowali by nowe szambo nie było ułożone przed wejściem do świetlicy tylko po lewej stronie od wejścia do świetlicy na skraju budynku świetlicy. **Wykonano.**
- 5) Pan Sołtys zwrócił się z prośbą o możliwość rozważenia dofinansowania organizowanych przez Sołectwo Kurnatowice imprez okolicznościowych tj. Dzień Świętego Marcina czy Dzień Dziecka. **Święty Marcin będzie dofinansowany, a na Dzień Dziecka decyzja zostanie podjęta później.**

Kwilcz (opiekun na zebraniu Monika Mendel)

- 1) Nie ma miejscowości Leśnik na mapach Google, problem z przyjazdem ambulansu czy policji. **Niezasadne, miejscowość znajduje się na mapie.**
- 2) P. Korpik zgłosił wniosek o zakup tablicy na ulicę Powstańców Wlkp. **Zostały zakupione 2 tablice ogłoszeniowe, sołtys ma wskazać ich lokalizację.**
- 3) Zgłoszono problem wykaszania terenów przy drodze do miejscowości Leśnik oraz wycięciu traw przy skrócie z drogi głównej do Leśnika. **Województwo wyraziło zgodę na wykaszanie tylko na terenie miejscowości Kwilcz, do znaku „teren zabudowany”.**
- 4) Problem z drogą w miejscowości Leśnik i prośba o jej wyrównanie/utwardzenie. Przy jakichkolwiek opadach droga jest nieprzejezdna dla żadnego auta. Część drogi należy do Nadleśnictwa Sieraków – prośba o rozmowę, aby również wyrównali swoją część. **Równana jest i częściowo dogruzowywana wg potrzeb.**

- 5) Podczas triathlonu mieszkańcy miejscowości Leśnik nie mają możliwości wyjazdu lub dojazdu do swoich domostw, ponieważ droga jest całkowicie zablokowana. **Urząd nie uzgadnia projektu organizacji ruchu (tylko ulicę Ogrodową w Kwilczu), resztą zajmuje się Powiat.**
- 6) Nieczynny (zepsuty) hydrant za skrzynkami w Leśniku. **Hydranty zostaną kompleksowo sprawdzone i w miarę możliwości finansowych na koniec roku dokonana będzie naprawa.**
- 7) Problem braku przystanku autobusowego bliżej miejscowości Leśnik. Podczas powrotu ze szkoły dzieci wysiadają bezpośrednio na drogę wojewódzką. Prośba o oznakowanie i przystanek po drugiej stronie drogi. **Złożono wniosek o chodnik Kwilcz –Leśnik do Zarządu Dróg Wojewódzkich.**
- 8) Prośba o odśnieżanie drogi lub chociaż zjazdu z drogi głównej do miejscowości Leśnik, ponieważ nie ma możliwości wyjazdu. **Nie odśnieżamy drogi wojewódzkiej.**
- 9) P. Ogrodowczyk zawniósł o zrobienie deptaku, ławeczek czy miejsca rekreacyjnego na ulicy Zielonej w Kwilczu oraz zakupu i montażu ławek w całej miejscowości. **Nie wykonano.**

Lubosz (opiekun na zebraniu Joanna Kolarska)

- 1) W ramach wolnych głosów i wniosków poproszono o remont ulicy Usługowej w Luboszu oraz rekultywację stawu koło ulicy Usługowej w celu zrobienia łowiska dla dzieci. **Złożono wniosek o dofinansowanie remontu ul. Usługowej.**
- 2) Zadano również pytania o zmianę planu zagospodarowania przestrzennego dotyczącego budowy kurników w Daleszynie. Na terenie Daleszyna brak jest planu miejscowego dla hodowli zwierząt, co oznacza, że nie można prowadzić procedury zmiany planu miejscowego.

Obecnie na terenie Sołectwa Daleszyna nie są prowadzone żadne procedury planistyczne.

Mechnacz (opiekun na zebraniu Jakub Melcer)

- 1) Zapytano czy w budżecie Gminy można wygospodarować środki finansowe na przegląd okresowy dwóch klimatyzatorów, które zakupione zostały z własnych środków Sołectwa Mechnacz. **Nie wygospodarowano środków.**

Miłostowo (opiekun na zebraniu Marta Woźniak)

- 1) Prośba o zgłoszenie do energetyki przycięcia gałęzi drzewa przy słupie i latarni ulicznej. **Zgłoszono przycięcie do energetyki.**
- 2) Prośba o przegląd sieci hydrantowej i wymiany starych hydrantów. **Przekazano że na terenie Gminy Kwilcz jest przeprowadzana kontrola hydrantów, a po kontroli zostanie przedstawiony protokół.**
- 3) Prośba o wycięcie lipy przy przystanku autobusowym (na koniec 2021 roku została wydana zgoda na jej usunięcie przez Starostwo Powiatowe w Międzychodzie). **Została przycięta przez strażaków OSP.**
- 4) Stowarzyszenie „Przyjaciele wsi Miłostowo” opłaca abonament za Internet na świetlicy wiejskiej do końca 2023 roku. Prośba o przejęcie przez Gminę Kwilcz zobowiązania zapłaty za abonament internetowy. **Nie podjęto decyzji.**
- 5) Zapytanie o budowę chodników w miejscowości. **Chodniki – powiat.**
- 6) Prośba o rozwiązanie problemu z niskim ciśnieniem oraz zanieczyszczeniem wody.

- 7) Prośba o zainterweniowanie w działalność ZOMS, mieszkańcy skarżą się na problem z wywozem nieczystości, na zbyt długi czas oczekiwania (nawet ok. tygodnia – dwa tygodnie). **Nie mamy wpływu na ZOMS, można korzystać z innych spółek, wykaz znajduje się na stronie Urzędu – rejestr działalności regulowanej w zakresie odbioru odpadów komunalnych.**
- 8) Prośba o rozwiązanie problemu nadmiernej prędkości samochodów ciężarowych jeżdżących przez miejscowość. **Wyjaśniono, że jest ograniczenie do 50 km/h, niebawem odbędzie się spotkanie władz Gminy Kwilcz z przedstawicielami Komendy Wojewódzkiej w sprawie budowy komisariatu w Kwilczu.**

Mościejewo (opiekun na zebraniu Joanna Szeligowska)

- 1) Obecny na zebraniu p. Adrian Kaczmarek zwrócił się z wnioskiem o zakup około 30 m² kostki brukowej. Kostka ułożona byłaby w wiacie przy świetlicy. Zobowiązał się jednocześnie, że kostka zostanie ułożona we własnym zakresie przez mieszkańców. Mieszkańcy jednogłośnie przegłosowali wniosek o zakup kostki. **Nie dofinansowano.**
- 2) Pan Zajenkowski zwrócił uwagę, przed rozpoczynającym się sezonem zimowym, na utrzymanie dróg powiatowych. Drogi posypywane za późno, kiedy mieszkańcy rozjadą się do pracy i do szkół. Jeżeli są sypane to tylko na zakrętach i „górkach”. Prośba mieszkańców o zakomunikowanie problemu u zarządcy drogi – Starostwa Powiatowego. **Nie wykonano.**
- 3) Kolejnym problemem, na który ponownie zwrócili uwagę mieszkańcy, to zbierająca się po deszczu woda na łączeniu płyt drogowych z nawierzchnią brukową. Mieszkańcy zgłosili problem dziur na łączeniach płyt. Problem zgłaszano już w 2021 roku. Sołtys dodał, że ubytki były uzupełnianie, ale nie przyniosło to oczekiwanego skutku. Woda nadal wypłukuje uzupełnienie. **Sukcesywnie są uzupełniane.**
- 4) Pan Sołtys Kamil Kmiec poinformował, że zgłaszał pilną potrzebę równania dróg gruntowych. Do dzisiaj prace nie zostały wykonane. Najpilniejsza jest droga do Nowego Młyna. Jest to dojazd do gospodarstw, droga jest zakrzaczona i nierówna. Kolejną drogą jest droga do Orzeszkowa przez Kozubówkę. Wielu mieszkańców pracuje w Orzeszkowie i jest to najkrótsza droga z Mościejewa. **Równana jest co roku i częściowo dogruzowywana wg potrzeb.**
- 5) Mieszkańcy zwrócili się z zapytaniem dotyczącym modernizacji Stacji Uzdatniania Wody w Mościejewie. **Zastępca Wójta wyjaśnił, że w ramach inwestycji zostanie zmodernizowana stacja oraz powstanie zbiornik na wodę. Inwestycja planowana jest na 2023 rok.**
- 6) Pan Błażej Zajenkowski zwrócił uwagę, że w Mościejewie czynne są tylko dwa hydranty. Istniejący hydrant „we wsi” jest od dawna nieczynny. Funkcjonują dwa koło bloków. Wskazano także na obawy związane ze stanem rur doprowadzających wodę. **Hydranty zostaną kompleksowo sprawdzone i w miarę możliwości finansowych na koniec roku dokonana będzie naprawa.**
- 7) Mieszkańcy poruszyli temat słabej linii elektroenergetycznej pomiędzy „blokami”, a „wsią”. Linia przebiega przez teren parku. Drzewostan w parku jest stary, często przy słabych nawet wiatrach drzewa się łamią i uszkodzają linię. ENEA ma problem z naprawą linii na terenie parku – problem z wjazdem. **Rozmawiano na temat możliwości „skablowania” linii lub innego jej przebiegu.**

- 8) Naczelnik OSP p. Zajenkowski zwrócił się z zapytaniem, czy można uzyskać zgodę na budowę wiaty przy świetlicy wiejskiej do samochodu strażackiego. **Sprawa zostanie rozpoznana, a informacja przekazana sołtysowi. Sprawa w toku.**
- 9) Dyskutowano na temat jakości wykonania prac na boisku. Boisko zostało zrobione w ramach Funduszu Sołectkiego, nawieziona ziemia to torf zmieszany z pisakiem. Zasiana trawa nie rośnie. **Opiekun sołectwa Joanna Szeligowska przypomniała, że temat boiska wraca od kilkunastu lat. Wykonany kilkanaście lat temu kosztorys na budowę boiska opiewał na kwotę około 100.000,00 zł. Był to wówczas zdaniem mieszkańców zbyt duży wydatek. W związku z powyższym prowadzone były prace modernizacji boiska w ramach dostępnych środków. Poza tym, w czasie kiedy zasiano trawę na boisku (wczesna wiosna) opady były bardzo słabe. Na boisku nie było podlewania. Dopiero w kolejnych latach doprowadzono wodę.**
- 10) Naczelnik OSP zwrócił uwagę, że dzieci i młodzież z Mościejewa, które działają w ramach MDP nie mają możliwości dofinansowania do zakupu odzieży. **Zastępca Wójta zaproponował, aby omówić temat z MDP w Kwilczu.**

Niemierzewo (opiekun na zebraniu Dorota Bławat)

- 1) Poruszono problem psów chodzących wolno po wsi, a posiadających właścicieli. **Problem należy zgłaszać do Policji.**

Orzeszkowo (opiekun na zebraniu Magdalena Weber)

- 1) Mieszkańcy skarżą się na obcych obywateli zamieszkujących na terenie wsi, korzystających z altanki; pozostawiają po sobie porozbijane butelki, pety od papierosów, hałasują do późnych godzin nocnych. **W tym przypadku sprawę każdorazowo należy zgłaszać na policję, o czym poinformowano Panią sołtys.**
- 2) Pan Kaźmierczak prosi o przyłączenie do kanalizacji; zasugerował iż między nim, a blokami jest studzienka, do której można byłoby zrobić przyłącze. Powiedział, że nie został przyłączony, ponieważ budowa kanalizacji została przeprowadzona na bazie starego planu. **Wnioskodawca musi się zwrócić o warunki przyłączenia do ZOMS.**
- 3) Mieszkańcy zgłaszają zapotrzebowanie na zakup kosiarki. Obliczyli, że teren który jest koszony to łącznie hektar. Na wyposażeniu sołectwa jest ręczna kosa Stihl zakupiona w 2016 roku. Koszenie ręczne zajmuje bardzo dużo czasu, a wynagrodzenie nie jest adekwatne do godzin. Pan Damian Nowak poinformował, że wspomaga się prywatnym sprzętem. Pan Damian już w ubiegłym roku zwracał się prośbą o zakup nowej kosiarki. Ostrzegął, iż jeżeli nie będzie dobrego, porządnego sprzętu nie wyraża chęci na koszenie w 2023 roku. **Nie dofinansowano.**

Prusim (opiekun na zebraniu Barbara Konieczna)

Mieszkańcy obecni zgłosili następujące wnioski:

- 1) Prosilili o wyjaśnienie dlaczego nadal na plaży świeci oświetlenie uliczne. **Oświetlenie uliczne było włączone ze względów bezpieczeństwa, zgodnie z prośbą zostało wyłączone.**
- 2) Zgłosili, że hydrant przy placu zabaw nie działa. Z posiadanych przez nich informacji hydrant przeciekał i został przez ZOMS zakręcony. **Hydranty zostaną kompleksowo sprawdzone i w miarę możliwości finansowych na koniec roku dokonana będzie naprawa.**

- 3) Proszą o montaż oświetlenia ulicznego na drodze powiatowej na zakręcie przy Olandii; **O rozbudowie oświetlenia ulicznego decyduje co roku Enea Oświetlenie (właściciel lamp) w porozumieniu z Panem Wójtem.**
- 4) Wnioskują o montaż ograniczenia prędkości lub znaku teren zabudowany na drodze z Prusimia do Kamionny (droga z płyt) co ograniczy według nich szybką jazdę niektórych użytkowników tej drogi. **Wniosek niezasadny.**
- 5) Złożyli uwagi do pracy pracownika zajmującego się wykaszaniem trawy na terenie boiska i placu zabaw, twierdzą oni, że trawa nie była bardzo długo wykoszona, **Umowa na wykaszanie terenów zielonych została podpisana dopiero w dniu 1 sierpnia 2022 r. z uwagi na brak chętnych do wykonania tych prac.**
- 6) Mieszkańcy wnioskowali również o rozważenie możliwości podłączenia tzw. „siły” do terenu, na którym zlokalizowany jest plac zabaw, gdyż jest to im niezbędne do organizowani spotkań integracyjnych (np. Dzień Dziecka). **Nie wykonano.**
- 7) Złożyli również zapytanie czy istnieje możliwość dofinansowania przez Gminę przedmiotowego Dnia Dziecka. **Pan Zastępca Wójta powiedział, że zawsze mogą złożyć wniosek do komisji rozwiązywania problemów alkoholowych. Jeśli zostanie złożony wniosek to zostanie rozpatrzony na bieżąco.**
- 8) Wnioskowali również o przebudowę drogi od plaży do działek letniskowych na drogę z płyt betonowych. **Pani Barbara Konieczna poinformowała, że przedmiotowa droga w części stanowi własność Nadleśnictwa Sieraków co uniemożliwia inwestowanie Gminy na tym terenie.**
- 9) Poprosili również o złożenie wniosku do Powiatu Międzychodzkiego o przebudowę drogi powiatowej przy wyjeździe z Olandii poprzez budowę rynny , gdyż po silnych deszczach gromadzą się tam nieczystości powodujące niebezpieczeństwo na drodze. **Sprawa nie została jeszcze rozpatrzona.**
- 10) Złożyli zapytanie kiedy będą wycięte drzewa na drodze powiatowej od Prusimia do drogi nr 24. **Pan Zastępca Wójta poinformował, że wnioski zostały rozpatrzone pozytywnie ale nie zna terminu wycinki. Sprawą zajmuje się Starostwo Powiatowe.**
- 11) Złożyli również wniosek o montaż kranu zlokalizowanego w kuchni na świetlicy na wyższej wysokości, gdyż obecna wysokość uniemożliwia jego prawidłowe użytkowanie. **Do tej pory jeszcze nie wykonano.**

Rozbitek (opiekun na zebraniu Monika Kizielewicz)

- 1) Pytanie gdzie zostały złożone płyty na remont drogi zakupione z Funduszu Sołectkiego, wnioskowano o złożenie ich w Rozbitku. **Płyty składowane są w Rozbitku.**
- 2) Rozmawiano o wykończeniu rozjazdów zrobionych z płyt.
- 3) Rozmawiano ogólnie o stanie dróg.

Upartowo (opiekun na zebraniu Joanna Ciuraj)

- 1) Wycinka zakrzewienia na drodze gminnej G238644P (za Panem Dobkowiczem). **Wykonano.**
- 2) Utwardzenie płytami drogi w kierunku Grobii (od istniejących płyt). **Na chwilę obecną brak jest środków, ale droga jest na bieżąco równana i dogruzowywana.**
- 3) Prośba o pomoc Gminy w uzyskaniu zgody firmy INEA na podłączenie mieszkańców do sieci światłowodowej. **Brak zasadności udziału Gminy.**
- 4) Zakup krzeseł do sali wiejskiej (30 szt.). **Nie dofinansowano.**

Wituchowo (opiekun na zebraniu Martyna Piasek)

- 1) Mieszkańcy proszą o plastikową zjeżdżalnię na plac zabaw. **Urządzenia na place zabaw muszą posiadać właściwe certyfikaty, wniosek zostanie uwzględniony przy remontach placów zabaw.**

Ad. 5.

P. Korpik podsumował, że niektóre z przedstawionych na zebraniach kwestii zostały na bieżąco wykonane. Uważa, że brak jest przepływu informacji. Jego zdaniem tzw. „drobiazgi” są potrzebne dla zadowolenia społeczeństwa. Dodał, że gospodarzem na tym terenie jest samorząd, a Wójt jest jego przedstawicielem. W związku z tym Urzędnicy powinni redagować pisma i przekazywać odpowiedzi na nie mieszkańcom. Nawiązując do problemu z odśnieżaniem stwierdził, że reakcja nigdy nie może być natychmiastowa.

P. Pucek wyjaśniła, że zdarzają się sytuację, gdzie śnieg zalega na drogach przez kilka dni.

P. Korpik wskazał, że na stronie internetowej Gminy zawarta jest kolejność odśnieżania dróg. Logiczne jest, że osoby zajmujące się odśnieżaniem próbują jak najbardziej opóźnić działanie ze względu na koszty.

P. Pucek przypomniała, że wysyłała zdjęcia w tej sprawie do Pana Sekretarza i radnego Pana Martina Halasza.

P. Korpik odpowiedział, że należy znaleźć porozumienie wewnętrzne, ponieważ niemożliwe jest żeby każda ulica została natychmiastowo odśnieżona. Zapytał jakie jest użytkowanie siłowni zewnętrznych; W kwestii łączenia dróg płytowych przypomniał, że Pan Wójt planuje temat ten realizować sukcesywnie i kompleksowo. Zwrócił uwagę, że podczas rozpoczynania zebrań sołeckich najpierw powinny zostać omówione wnioski z poprzednich zebrań, które zostały już zrealizowane. Dodał, że napisał do Pana Sekretarza z pytaniami i sugestiami w tym temacie. Nie otrzymał jeszcze odpowiedzi. Zauważył, że przez uruchomienie PTZ nie jest możliwe realizowanie tras do Poznania czy Gorzowa. Korzysta z tego około pięciu mieszkańców. Uważa to za logiczne, ale nie do końca ekonomicznie uzasadnione. Zauważył, że problem żółtej wody dotyczy nie tylko Kubowa ale też innych miejscowości. Poprosił o przedstawienie Radzie protokołu z przeglądu hydrantów na terenie Gminy Kwilcz. Chciałby wiedzieć jaki jest efekt tego przeglądu, kto go wykonał i jakie koszty się z tym wiąże. Uważa za niegrzeczną odpowiedź, że mieszkańcy w kwestii wywozu nieczystości ciekłych mogą skorzystać z usług innej spółki. Przypomniał, że powołana została spółka gminna ZOMS, która powinna świadczyć te usługi. Nie da się usprawiedliwić wywozu nieczystości ciekłych po dwóch tygodniach w przypadku kiedy miał on nastąpić po dwóch dniach.

P. Wójt wyjaśnił, że w okresie letnim przy dużej ilości zamówień wywozu spółka nie jest w stanie zrealizować zadania w ciągu dwóch dni. Inne spółki świadczą zdecydowanie mniej usług, dlatego warto zwrócić się do nich w tej sprawie.

P. Korpik zaznaczył, że zależy to od dobrej woli mieszkańca. Chodzi o zasadę. Dodał, że Pan Wójt jest głównym udziałowcem w spółce ZOMS, a mimo to odpowiedź brzmi, że Urząd nie

ma na to wpływu. Jest zdania, że jeśli spółka przyjmie zamówienie powinna określić jaki będzie rzeczywisty czas oczekiwania na wykonanie usługi.

P. Milner zwróciła uwagę, że na terenie Gminy nie ma możliwości wywozu szamba ekologicznego.

P. Korpik zauważył, że szamba ekologiczne nie wymagają wywozu, ewentualnie powstały osad. Zapytał czy Powiat wydał pozwolenie na budowę szamba ekologicznego;

P. Pucek odpowiedziała, że otrzymała pozwolenie trzy lata temu.

P. Korpik wspomniał, że w dokumentacji założenia szamba ekologicznego z pewnością określona jest częstotliwość i sposób wywozu. Jeżeli na terenie Gminy nie jest świadczona taka usługa, należy zgłosić się do pracownika Urzędu w celu przygotowania odpowiednich przepisów.

P. Wójt poinformował, że w projekcie modernizacji oczyszczalni ścieków w Kwilczu uwzględniona została możliwość odbioru takich odpadów. Dodał, że podczas planowania budżetu często staje się przed dylematem na co wydatkować środki.

P. Mizera wyraziła zdanie, że środki znajdują się w profilaktyce alkoholowej. Konieczne jest złożenie odpowiedniego wniosku. Powinny odbywać się zajęcia edukacyjne dla dzieci i młodzieży w kwestii profilaktyki alkoholowej oraz narkomanii. Zauważyła, że te dostępne środki są duże i pozostają w budżetach Gminy niewykorzystane.

P. Korpik dodał, że Radni otrzymali sprawozdanie z wykorzystania budżetu i mają wiedzę czy środki te zostały i na co są wykorzystywane. Zgodził się z wypowiedzią Pana Wójta, że przy planowaniu budżetu staje się przed dylematem, ponieważ środków nie wystarcza na wszystkie założenia i potrzeby. Zależy mu, aby jeśli jakiś wniosek został zgłoszony to cały czas czekał na realizację oraz żeby ktoś nad nim czuwał. Wskazał, że pieniądze na koniec roku się znajdują, tylko są przeznaczane na inne cele.

P. Wójt wskazał, że w przypadku awarii w szkole i świetlicy jednocześnie, sprawą priorytetową jest szkoła.

P. Mizera zwróciła uwagę na rosnące koszty energii elektrycznej, opału itd.

P. Korpik zauważył, że za odcinki wyłożone kostką niedługo konieczne będzie płacenie podatku, przez zmniejszenie terenu biologicznie czynnego.

P. Kwiatkowska- Sokółka powiedziała, że po przedstawieniu i wysłuchaniu dzisiejszych informacji należy odpowiedzieć sobie na pytanie czy dofinansowanie z Gminy grupy sportowe mają dostać do ogólnie przyjętego poziomu czy standardy stale będą podwyższane, nawet do kategorii ogólnokrajowej. Uważa, że podobnie sprawa wygląda w temacie świetlic. Należy zastanowić się czy świetlice mają pozostać bezpiecznymi świetlicami wiejskimi czy osiągnąć bardzo wysokie standardy. Jest zdania, że Gminy nie stać na doposażenie obiektów, gdzie dwa razy w tygodniu spotyka się kilka osób. Zwróciła uwagę, że zainteresowanie i zaangażowanie społeczności jest mniejsze niż przed laty. Prawie wszystko tłumaczone jest pandemią. Wyraziła opinię, że świetlice powinny być czyste, zadbane i bezpieczne. Nie wie czy konieczne i zasadne jest zwiększanie standardów sali.

P. Pucek wyraziła zdanie, że nie powinno się umniejszać i stwierdzać, że pewne rzeczy są niepotrzebne. Uważa, że klimatyzacja czy zmywarka są przydatne przy organizowaniu imprez. Miała nadzieję, że podczas dzisiejszego posiedzenia pewne kwestie zostaną już rozstrzygnięte.

P. Korpik odpowiedział, że spotkanie jest wynikiem dyskusji na temat zafunkcjonowania Funduszu Sołeckiego lub Budżetu Obywatelskiego. Po zastanowieniu postawiono na Fundusz Sołecki. Celem jest powstanie harmonogramu potrzeb i planu działania na przyszłość. Jest świadomy, że na wiele zadań pieniędzy nie wystarczy. Dlatego należy przemyśleć kwestię tak, aby działać jak najwięcej. Uważa, że świetlice, które są utrzymywane w wysokim standardzie powinny takie pozostać, ale wtedy opłata za wynajem powinna być adekwatna. Jest przeciwny rozdawaniu majątku wyłącznie na zabawy i integrację. Zastanawia się kto weźmie odpowiedzialność w sytuacji kryzysowej, kiedy dojdzie na przykład do wypadku. Podsumował, że podczas dzisiejszego spotkania powinien powstać ogólny plan działań na przyszłość. Dopiero za jakiś czas mowa będzie o konkretnych środkach z Funduszu Sołeckiego dla poszczególnych sołectw, ponieważ dotyczy to budżetu na 2024 rok. Dodał, że sytuacje awaryjne powinny być realizowane w pierwszej kolejności. Z własnych obserwacji wie, że w części sołectw brak jest zaangażowania. Wspomniał, że bardzo mało dzieci uczęszcza na zajęcia w świetlicach. Zwrócił uwagę, że budżet Gminy nie jest „gumowy”. Przypomniał, że podatki na prośbę Pana Wójta zostały podniesione prawie maksymalnie.

P. Kowalka stwierdził, że Sołtys jest „przedłużeniem ręki” samorządu. Wyraził zadowolenie, że Fundusz Sołecki wróci w 2024 roku. Jest pewny, że sołtysi zaangażują się i rozsądnie rozdysponują środki.

P. Korpik dodał, że cieszy się z obecności osób, które są chętne do działania.

P. Wójt jest zdania, że większość problemów i potrzeb sołectw zostanie rozwiązanych dzięki Funduszowi Sołeckiemu. Hydranty zostaną sprawdzone i w miarę możliwości, sukcesywnie dokonana będzie naprawa. Przypomniał, że rozpoczynając obecną kadencję mowa była o poprawie kwestii związanych z wodociągami, kanalizacją, zaopatrzeniem w wodę oraz odprowadzaniem ścieków. Uważa, że ilość zrealizowanych zadań przerosła oczekiwania. Poinformował, że prawdopodobnie do końca kadencji powstanie w sumie pięć hydroforni i trzy studnie głębinowe. Temat rozbudowy i modernizacji sieci wodociągowej jest również tematem ważnym, ale pochłonie ogromne środki. Udzielił informacji, że wnioskuje o poprawę sieci wodociągowej przy okazji modernizacji ulicy Kardynała Stefana Wyszyńskiego i Miłostowskiej.

P. Korpik zapytał czy wykonane zostanie to w ramach modernizacji, czy będzie to osobne zadanie Gminy;

P. Wójt odpowiedział, że zostanie wykonane razem z modernizacją ulic. Przypomniał, że w tym roku największą inwestycją jest budowa przedszkola. Wie, że obiekt jest bardzo potrzebny społeczeństwu i wierzy, że inwestycję uda się zrealizować. Poinformował, że w ubiegłym roku nie został zaciągnięty kredyt, aby możliwa była realizacja budowy przedszkola. To z kolei spowodowało, że obecna rezerwa budżetowa jest mniejsza. Odczytał propozycje zmian budżetowych w ramach nadwyżki budżetowej z 2022 roku:

- 1) Szkoła Podstawowa w Luboszu– 65.000 zł z przeznaczeniem na remont klasy (60.000) i doposażenie (5.000),

- 2) Szkoła Podstawowa w Kwilczu– kwota 45.000 z przeznaczenie na wypoczynek dzieci (wymiana Gminy Kwilcz z Gminą Ślemień),
- 3) Koszty związane z przyjęciem delegacji z partnerskiej Gminy Breteil oraz koszty związane z obozem międzynarodowym (wymiana młodzieży)– 55.000,
- 4) Remont wejścia głównego do Urzędu Gminy (zadanie niewykonane w 2022 roku)–210.000,
- 5) Zakup agregatu oraz wykonania zasilania awaryjnego (automatyczne) do Urzędu Gminy– 165.000,
- 6) Inwentaryzacja w Szkole Podstawowej w Luboszu na potrzeby ekspertyzy przeciwpożarowej budynku szkoły– 7.000,
- 7) Wkład własny do złożonych wniosków– remonty dróg: ul. Dworcowa w Kwilczu oraz ul. Usługowa w Luboszu– 170.000,
- 8) Remonty dróg: ul. Liliowa w Kwilczu (ok. 45 m), ul. Międzychodzka w Kwilczu (ok. 55 m), ul. Wąska w Luboszu (ok. 60 m)– 185.000,
- 9) Dotacja do S.P. Z.O.Z. w Międzychodzie (doposażenie)– 50.000,
- 10) Zwiększenie dotacji do W.T.Z. Tęcza w Kwilczu– 5.000,
- 11) Wakacja i Jubileusz PatiDance 2023– 50.000,
- 12) Wymiana 5 szt. hydrantów na terenie gminy– 11.000,
- 13) Remont drogi w Rozbitku w kierunku Mechnacza– 50.000.

P. Wójt wyjaśnił, że w przyszłym roku 10-lecie działalności obchodzi Kwileckie Centrum Kultury oraz zespół PatiDance. W związku z brakiem organizowania Dni Kwilcza zaproponował, aby środki w wysokości 50 tys. zł przeznaczyć właśnie na ten cel. Podsumował, że nadwyżka budżetowa to w sumie 1 068 000,00 zł. Poprosił Radnych o przeanalizowanie propozycji i ewentualne inne pomysły czy uwagi.

P. Janik zauważył, że GKS Rzemieślnik Kwilcz także w przyszłym roku obchodzić będzie swoje 30- lecie.

P. Wójt dodał, że Rzemieślnik jest Stowarzyszeniem. Strażacy również będą obchodzić swój Jubileusz. Centrum Kultury jest jednostką organizacyjną Gminy.

P. Mleczak zapytał czy agregat za 165 tys. zł zasili cały Urząd;

P. Wójt odpowiedział twierdząco. Poinformował, że możliwe będzie też ewentualne zasilanie hydroforni.

P. Korpik zapytał czy spółka ZOMS w takim razie nie posiada żadnego agregatu;

P. Wójt odpowiedział, że posiadają agregat, ale w sytuacji braku prądu muszą zapakować go na samochód i jeździć z miejsca do miejsca.

P. Mleczak zapytał czy wszystkie drogi będą wykonane z kostki;

P. Wójt potwierdził.

P. Kowalka ponownie poruszył temat oświetlenia na osiedlach Słoneczna Dolina i Zielone Wzgórze w Luboszu. Udało się spowodować przesunięcie tablicy i w tym momencie obszar znajduje się już w miejscowości.

P. Wójt wyjaśnił, że odbył już rozmowy w tej sprawie. Otrzymał informację, że projekt oświetlenia zostanie przygotowany.

P. Mleczak zapytał czy droga w Chudobczycach będzie zrobiona;

P. Wójt odpowiedział, że prawdopodobnie na wiosnę.

P. Mleczak zapytał o równanie dróg;

P. Wójt poinformował, że jest już rozeznanie cenowe. Wpłynęły trzy oferty. Kwota i szczegółowe informacje będą znane później. Zaproponował żeby równane odcinki ustalić wspólnie z sołtysami.

P. Kowalka zapytał o ulice Usługową w Luboszu;

P. Wójt wyjaśnił, że złożony został już wniosek w tej sprawie.

P. Dziuba zapytała czy będzie to głównie równanie dróg;

P. Wójt odpowiedział, że równanie i dogruzowywanie.

P. Dziuba zwróciła uwagę, że w niektórych przypadkach profilowanie dróg pogarsza sytuację. Być może mieszkańcy będą mogli doradzić jakie rozwiązanie jest lepsze.

P. Wójt powtórzył, że z tego względu zaproponował skonsultowanie kwestii z sołtysami.

P. Lehmann nawiązał do nadchodzącego jubileuszu klubu Rzemieślnik. Wyjaśnił, że przez pełnienie funkcji prezesa klubu sportowego rzadko porusza ten temat na posiedzeniach Rady. Dodał, że nie ukrywa rozgoryczenia w związku z mniejszą o około 3 tys. zł dotacją w tym roku. Koszty prowadzenia klubu rosną. Poinformował, że impreza jubileuszowa się odbędzie. Kiedy organizowany jest coroczny turniej pamięci wsparcie finansowe się pojawia. Poprosił Radnych o zwrócenie uwagi na sport. Uważa, że jest traktowany po macoszemu, podczas gdy Rzemieślnik jest ostatnim klubem w Gminie. Zbliża się sezon letni i najpewniej po raz kolejny pojawi się problem z podlewaniem boiska. Prawdopodobnie konieczne będzie zwrócenie się o pomoc do strażaków, ponieważ w tym roku nie uda się wybudować studni. Zwrócił się do sołtysa Lubosza z prośbą o wypożyczenie „budek” i walca z tamtejszego boiska. Udzielił informacji, że w chwili obecnej do klubu należy około 60-70 zawodników. Podkreślił, że większość z tych osób jest z Gminy Kwilcz.

P. Halasz uważa, że jeśli mowa jest w części kulturalnej o obchodzeniu jubileuszów i chęci dofinansowania tych działań z budżetu, powinno się spojrzeć na sytuację globalnie. Przypomniał, że przyszły rok nie jest tylko rokiem ważnym ze względu na okres działania dla Centrum Kultury i PatiDance z całym szacunkiem dla pracy tej jednostki organizacyjnej. Są osoby zaangażowane w działania klubu sportowego, który owszem jest stowarzyszeniem, organizacją pozarządową, ale osoby te również są mieszkańcami Gminy Kwilcz i tę Gminę reprezentują. Nie chciałby, aby zostało to odebrane jako faworyzacja jednej z grup przez samorząd. Dodał, że za tymi wszystkimi grupami społecznymi stoją rodzice czy rodziny, którzy przyglądają się działaniom i niejednokrotnie pytają jakie jest wsparcie samorządu.

P. Wójt poinformował, że co roku w budżecie 70 tys. zł przeznaczone jest na sport. Rolą Rady jest równe traktowanie wszystkich stowarzyszeń.

P. Halasz zapytał w jakim zakresie;

P. Wójt odpowiedział, że w zakresie finansowym, wszystkie stowarzyszenia.

P. Korpik wtrącił, że Pan Wójt mówi również o straży.

P. Wójt dodał, że chętnie przeznaczyłby większe środki na sport. Jednak pieniędzy nie wystarcza na wszystko i trzeba wybrać. Wynikiem tego wyboru są przedstawione propozycje w ramach nadwyżki budżetowej.

P. Halasz przypomniał o ustawie o ochronie przeciwpożarowej oraz ustawie o Ochotniczych Strażach Pożarnych. Prosi o analizę ile z pieniędzy, które są przeznaczane na OSP jest związanych z kulturą, a ile na rzeczy, które wynikają wprost z ustawy. Uważa, że dopiero wtedy uzyska się realny obraz.

P. Wójt zaznaczył, że nie chciał w żaden sposób urazić straży. Przypomniał o środkach przeznaczonych na zakup nowego samochodu strażackiego.

P. Halasz zauważył, że samochód nie był wydarzeniem kulturalnym.

P. Wójt zapytał czy zakup samochodu był dofinansowany;

P. Halasz potwierdził.

P. Wójt zwrócił uwagę, że pieniądze zostały przeznaczone na zakup auta, chociaż mogły zostać przeznaczone na inny cel.

P. Halasz zaznaczył, że jest to jego opinia. Ponownie poprosił, żeby zwrócić uwagę w takim ujęciu jak wcześniej przedstawił. Są kwestie, które muszą być realizowane oraz takie, które mogą i chcemy żeby były. Podsumował, że wśród strażaków, ale nie tylko wkrótce zakończy się działalność społeczna.

P. Jabłońska zaznaczyła, że niektóre z przyznawanych dotacji są przeznaczone nie na samo Centrum Kultury a na realizację zadań, które jednostka ma zlecone, które są zadaniami Gminy. Przypomniała, że ostatnio środki przeznaczone na PatiDance były 4, a może nawet 5 lat temu. Grupa przed pandemią liczyła około stu uczestników. W tej chwili jest to 45 osób. Utrzymanie takiego zespołu jest nierealne. Odbudowanie grupy nie jest proste. Jest to ciężka praca instruktorów, opiekunów, rodziców, a także budżetu. Poinformowała, że obecnie rodzice płacą 160 zł miesięcznie i 100 zł jednorazowo w ciągu roku w ramach przynależności do zespołu. W tej chwili nawet to nie wystarcza. Dodała, że jeśli dzieci chcą, aby na ich świadectwie pojawiła się adnotacja o uczestnictwie w konkursie ogólnopolskim konieczna jest odpowiednia prezentacja. Zamówienie złożone w tym roku nie zostanie zrealizowane, ponieważ koszt jednego stroju dla dziecka na występ solowy to 1400 zł. Opłata za wystąpienie na turnieju jednym tańcem to 40 zł. Ogólny koszt wyjazdu dzieci na konkurs to około 5 tys. zł. Należy odpowiedzieć sobie na pytanie czy chcemy być wizytówką Gminy. W ostatnim czasie PatiDance nie pojawiało się w social mediach, ponieważ nie miały jak się zaprezentować. Zespołu nie stać na nowe stroje, więc te już używane są stale przerabiane. Wskazała, że nie chodzi jedynie o jubileusz, a o ogólne funkcjonowanie grupy. Problem pojawia się też w kwestii instruktorów. Obecnie zajęcia prowadzi pan z Poznania, który w czerwcu zakończy współpracę z PatiDance, ponieważ nie stać go na dojazdy. Poinformowała, że w tym roku złożonych zostało 40 projektów, w tym 10 na taniec. Żadnego nie udało się pozyskać. Mimo wkładanej pracy pozyskanie środków nie jest proste. Zwróciła uwagę, że pieniądze przeznaczone są oprócz „Wakacjady” i „Feriady” na remont biblioteki. Nie była to de facto kultura, a raczej budowanie

zaplecza kulturalnego. Dodała, że gdyby nie projekty niemożliwe byłoby funkcjonowanie Centrum. Nie jest konieczne kontynuowanie zleconych zadań, na przykład współpracy międzynarodowej. Czuje się zobowiązana, aby podtrzymać to co przez tyle lat było budowane. Zgadza się ze zdaniem Wójta, że oprócz kwestii inwestycyjnych czas na dzieci, szkoły, wypoczynek. Jest to istotna kwestia zwłaszcza po pandemii. Zadeklarowała pomoc przy organizacji jubileuszu klubu Rzemieślnik. Podziękowała wszystkim sołectwom, które włączyły się w wydarzenie „Stoły wielkanocne”. Podsumowała, że pieniądze nie są przeznaczane tylko dla Centrum Kultury. Są przeznaczane dla społeczeństwa.

P. Korpik zauważył, że jego zdaniem tendencja jest taka żeby dzieci jak najmniej przebywały pod opieką rodziców, a jak najwięcej na zajęciach dodatkowych. Wspomnił o konkurencyjnych zespołach w okolicznych Gminach.

P. Halasz zaznaczył, że nie chciał „uderzać” w konkretne grupy społeczne. Zgodził się, że Centrum Kultury owszem jest jednostką organizacyjną Gminy, ale pozostałe organizacje czy stowarzyszenia również mają swoje uroczystości. Zależy mu żeby nie stwarzać sztucznego podziału. Zgodził się ze słowami Pani dyrektor Centrum, że po pandemii liczba uczestników znacząco spadła w każdej z grup. Podsumował, że środki te i tak trafiają do naszej społeczności.

P. Wójt zaznaczył, że kilka razy zastanawiał się jakie propozycje zmian budżetowych przedstawić w ramach nadwyżki budżetowej. Zdaje sobie sprawę, że potrzeb jest jeszcze bardzo dużo. Uważa, że to co może zostać wykonane jest robione. Poprosił Radnych, aby przemyśleli kwestię i wyrazili swoje opinie.

P. Kwiatkowska- Sokółka nawiązując do wypowiedzi w sprawie Funduszu Sołeckiego podkreśliła, że zależy jej na rozsądnym wykorzystaniu pieniędzy.

P. Mizera dodała, że zostało około pięciu miesięcy żeby przygotować się do zebrań sołeckich, mieć oferty różnego rodzaju, spotkać się z organizacjami na swoim terenie, porozmawiać o najpilniejszych kwestiach. Chciałaby powrócić do obchodów dożynkowych w Gminie, nawet w skromnej, symbolicznej formie. Najważniejsze, aby każde sołectwo mogło się zaprezentować oraz pielęgnować tradycje.

P. Wójt wskazał, że podobną formę mają stoły wielkanocne.

P. Mizera zauważyła, że coraz więcej sołectw angażuje się w to wydarzenie.

P. Korpik zwrócił uwagę, że najpewniej w przyszłości będzie trzeba zwrócić osobą zaangażowanym chociażby koszty potrzebnych produktów.

P. Wójt poinformował, że przy organizacji wydarzeń koszty są podobne bez względu na to czy udział weźmie jedno sołectwo czy kilka.

P. Jabłońska dodała, że właśnie na pielęgnowanie tradycji przeznaczana jest część pieniędzy. Żałuje, że tak mało sołectw się angażuje. Oferta Centrum Kultury jest szeroka. Społeczeństwo powinno z niej korzystać i budować swoją tożsamość lokalną.

P. Korpik zauważył, że rozważania nad wykorzystaniem Funduszu Sołeckiego rozpoczną się już dużo wcześniej. Jest zdania, że niektóre z potrzeb świetlic są wymuszone. Uważa, że należy dać społeczeństwu czas na zastanowienie się nad przedstawionymi propozycjami zmian budżetowych w ramach nadwyżki, aby mogli wyrazić swoją opinię na sesji Rady. Zapytał jakie są jeszcze potrzeby, na które środki nie zostały przeznaczone;

P. Wójt odpowiedział, że żeby ruszył projekt kanalizacji potrzeba około 350-400 tys. zł. Mowa jest o kanalizacji w Kurnatowicach i Upartowie lub Chudobczycach, Chorzewie, Augustowie. Uważa, że należy spojrzeć na kwestię z innej strony. Związanej z na przykład wakacjami, wypoczynkiem dzieci.

P. Królak poinformował, że niedawno brał udział w posiedzeniu Rady sołectkiej w Kwilczu, gdzie przedstawiał w jaki sposób można by wydatkować Fundusz Sołectki. Nawiązując do tematu stowarzyszeń powiedział, że na jednym z zebrań obecny był Zastępca Komendanta Wojewódzkiego Państwowej Straży Pożarnej. Był on zdziwiony, że środki które strażacy otrzymują za ekwiwalent nadal pozostają w budżecie strażackim i kupowane są za to sprzęty. W związku z tym widzi bardzo duży potencjał. Porządek i cała organizacja OSP w Kwilczu jest na poziomie nawet krajowym.

P. Halasz przypomniał, że ideą Budżetu Obywatelskiego jest składanie propozycji zadań. Natomiast Fundusz Sołectki rozdysponowany jest między sołectwa. Finalnie postawiono na Fundusz Sołectki, co może okazać się lepszym rozwiązaniem, ponieważ Budżet Obywatelski opiera się na głosowaniu społeczności. Wtedy pojawia się pytanie czy chcemy na ten konkretny cel wnioskować. Często w takich sytuacjach zwykli obywatele nie chcą przychodzić na zebrania czy zajmować swojego stanowiska, ponieważ wychodzą z założenia, że i tak mówiąc kolokwialnie wszystko jest „rozłożone” na konkretne grupy społeczne.

P. Wójt zwrócił uwagę, że połowa sołectw nie ma przygotowanych propozycji na zebrania w sprawie Funduszu Sołectkiego.

P. Kowalka dodał, że aktualnie w Luboszu nie ma opiekuna boiska sportowego. Osobiście zajmuje się koszeniem trawnika itd. Dodał, że z „budek” na boisku korzysta też szkoła. Po oddaniu „budek” czy walca jak teren ma być zadbane.

P. Wójt poprosił o kontakt w sprawie ewentualnych uwag do zaproponowanych zmian budżetowych w ramach nadwyżki budżetowej.

P. Dziuba podsumowała, że każdy z przedstawicieli organizacji ma swoje racje, z którymi osobiście się zgadza. Zapytała o aktualny stan wniosku o zestaw, który złożyli strażacy z Kurnatowic;

P. Wójt poinformował, że strażacy otrzymają zestaw z legalizacją ważną na 9 lat.

P. Dziuba zwróciła uwagę, że strażacy jeszcze nic na ten temat nie wiedzą.

P. Wójt odpowiedział, że takie jest założenie, dopóki nie przekaże zestawu nie ma 100% pewności czy w między czasie nie pojawią się inne możliwości. Rozpatruje jeszcze inne źródła, ale może zagwarantować, że pojawi się odpowiedni zestaw.

P. Dziuba przypomniała o możliwości pozyskania dofinansowania na nowy sprzęt. Tymczasem okazuje się, że prawdopodobnie otrzymają używany.

P. Wójt zauważył, że dziesięcioletni sprzęt, który był używany raptem kilka razy można nazwać starym jedynie ze względu na rok produkcji. Dodał, że omawiał temat z Komendantem Powiatowym Państwowej Straży Pożarnej, który zaproponował mu właśnie takie rozwiązanie. Wskazał, że przy każdej możliwości stara się składać wnioski na straż.

P. Dziuba zapytała jaką informację ma w takim razie przekazać strażakom;

P. Korpik powiedział, że dostaną zestaw na z legalizacją ważną 9 lat. Zapytał czy będzie to drugi zestaw czy jedyny;

P. Halasz udzielił informacji, że jedynie jednostka w Luboszu posiada 2 zestawy. Zwrócił uwagę, że w formie prawnej OSP są stowarzyszeniami i mają sędowane mnóstwo obowiązków, które są zadaniami własnymi Gminy. W związku z tym często proszą o pieniądze. W przeciwnym razie nie byłoby działalności kulturalnej, kwartalników, informatorów. Dzięki współpracy te inicjatywy są podejmowane. Przypomniał, że w Kwilczu w jako jedynej Gminie ekwiwalent za działania związane z covid-19 nie trafił bezpośrednio do strażaków z budżetu samorządu. Dodał, że jeśli liczy się pieniądze należy liczyć je uczciwie w taki sposób jak sytuacje wyglądają. Podkreślił, że nie chce aby dyskusja miała formę negocjacji kto więcej zrobił.

P. Wójt poinformował, że przy propozycjach zmian budżetowych w ramach nadwyżki budżetowej brał jeszcze pod uwagę wykonanie projektu kanalizacji. Koszt tego zadania to około 400 tys. zł.

P. Halasz zapytał co w sytuacji kiedy budowa nowego przedszkola nie pójdzie zgodnie z planem;

P. Wójt odpowiedział, że kwestia przedszkola nie jest jeszcze rozstrzygnięta. Jeżeli kosztorys przekroczy 12 mln zł należy się zastanowić nad inwestycją. Jego zdaniem podpieranie się kredytem nie jest dobrym rozwiązaniem. Jeśli pojawiać się będą inne programy, gdzie dofinansowanie będzie wynosiło przynajmniej 80% ma zamiar składać wnioski.

P. Korpik zapytał ile pieniędzy zostanie jeśli budowa przedszkola się nie uda;

P. Wójt poinformował, że będzie to wtedy 4,5 mln zł.

P. Halasz zapytał czy jeśli po rozstrzygnięciu przetargu okaże się, że faktycznie konieczne będzie dołożenie dużych środków, czy wtedy działanie można przesunąć na przykład na przyszły rok;

P. Wójt odpowiedział, że nie ma takiej możliwości. Jeśli teraz nie zapadnie decyzja temat przedszkola zniknie.

Pismo Rady Gminy Kwilcz w sprawie notatki z wizytacji świetlic na terenie Gminy Kwilcz oraz wspólnego posiedzenia Komisji Rady Gminy Kwilcz stanowi załącznik nr 5 do protokołu.

Ad. 6.

P. Wójt przedstawił i omówił projekt uchwały w sprawie wyboru metody ustalenia wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi oraz ustalenia stawki takiej opłaty.

Udzielił informacji, że obecnie stawka wynosi 23 zł, natomiast stawka ulgowa 20 zł. Na dzień dzisiejszy, aby możliwe było realizowanie zadania w budżecie znaleźć się musi niecałe 1 694 000,00 zł. W tym momencie zabezpieczona kwota to niecałe 1,5 mln zł.

P. Korpik zapytał o pozostałość z roku poprzedniego;

P. Wójt wyjaśnił, że ustalając stawkę nie powinno się brać pod uwagę, że w roku poprzednim pozostały środki, ponieważ od momentu wejścia w życie ustawy dopiero od 2020 roku Gmina ma w tej kwestii środki na plus. Pozostała nadwyżka z 2022 roku w wysokości 125 tys. zł nie powinna mieć wpływu na stawkę w przyszłym roku. Po wykonaniu analizy razem

z pracownikiem Urzędu nowa stawka miałaby zacząć obowiązywać od 1 lipca br. Wynosiłaby ona 28 lub 29 zł. Poinformował, że teoretycznie kwota 28 zł byłaby wystarczająca pod warunkiem, że nic się nie wydarzy. W związku z tym proponuje się kwotę 29 zł oraz stawkę ulgową w wysokości 26 zł. Wówczas dochody w budżecie na przyszły rok to 1,9 mln zł. Dodał, że materiały zostaną przesłane Radnym i temat bardziej szczegółowo na sesji omówi odpowiedzialny za te kwestię pracownik Urzędu.

P. Korpik zapytał czy Gmina wykonuje jakiegokolwiek czynności kontrolne systemu, który w tej chwili funkcjonuje;

P. Wójt odpowiedział, że pracownik Urzędu podczas sesji Rady udzieli wszelkich informacji i opowie o swoich działaniach.

P. Korpik zauważył, że przekazywanie zadania in-house do spółki ZOMS nie jest najlepszym rozwiązaniem. Spodziewał się, że strumień śmieci na rok jest wyliczony i w związku z tym zwycięzca przetargu otrzymuje co miesiąc 1/12 ogólnej kwoty przeznaczonej na to zadanie w budżecie. Obecnie płacone są rachunki, które wykonawca zadania dostarczy. Wówczas to zakład powinien martwić się czy środki są wystarczające.

P. Wójt udzielił informacji, że w tym roku odpadów biodegradowalnych prawdopodobnie będzie dwa razy więcej niż w roku ubiegłym. Wyraził opinię, że na miejscu prezesa takiej spółki nie zdecydowałby się na podpisanie przedstawionej przez Pana Przewodniczącego umowy. Wskazał, że jeśli zamiast zamówienia in-house ogłoszony zostanie przetarg stawka 29 zł może okazać się niewystarczająca. Dodał, że w okolicznych gminach stawka wynosi ponad 30 zł.

P. Korpik zwrócił uwagę, że fakt, że sąsiedzi mają drogo nie musi oznaczać, że Gmina Kwilcz też musi mieć drogo.

P. Mizera dodała, że koszty wszędzie są duże. Uważa, że powinno się promować kompostowniki.

P. Korpik zaznaczył, że niejednokrotnie śmieci zostawiane są na przykład na przystankach, ale nikt tego nie pilnuje. Spółka ZOMS odbierając odpady z danej posesji ma wiedzę czy są one w kontenerze czy w worku oraz czy są to śmieci segregowane czy inne. Nie sprawdzają czy ktoś ma u siebie zdeponowane odpady czy nie przynosi sąsiadowi.

P. Wójt odpowiedział, że spółka ZOMS nie jest w stanie tego sprawdzić. Jeśli taka będzie wola Rady można ogłosić przetarg. Uważa jednak, że nie jest to rozsądne rozwiązanie. Rezerwa przy stawce 29 zł pozwoli zabezpieczyć budżet w problemach na przykład z utylizacją porzuconych opon.

P. Korpik zauważył, że szklane butelki są bezzwrotne i większość ląduje w koszach. Warto w tej sprawie napisać petycję.

Przewodniczący Rady przypomniał o inicjatywie Pani Witan w sprawie sprawdzenia działki zwirowej w Miłostowie, gdzie zdeponowane są odpady. Radna Witan proponuje wystąpienie z pismem do Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Środowiska w Poznaniu.

Przewodniczący Rady odczytał treść pisma.

P. Korpik przypomniał, że złożył kiedyś wniosek, żeby Pan Wójt poinformował Radę Gminy jaki jest stan przedmiotowej sprawy.

P. Wójt zaproponował przedstawienie Radzie wszystkich dokumentów. Dodał, że sprawcy zostali ukarani, ale Gmina nie była nawet stroną postępowania. Odbił rozmowę z prawnikiem, na której został poinformowany, że jeśli są to odpady szkodliwe już dawno powinna zostać wydana decyzja na ich usunięcie.

P. Korpik dodał, że został w tej sprawie nieformalnie przesłuchany.

P. Witan wskazała, że to Gmina jako właściciel gruntu powinna wystąpić o zbadanie tych śmieci. Zapytała czy przez ostatnie dwa lata udało się złożyć takie pismo;

P. Wójt odpowiedział, że przedstawi dokumenty na sesji.

P. Witan zwróciła uwagę, że pytania Rady w sprawie pojawiały się już kilkakrotnie.

P. Wójt powiedział, że w odpowiedzi Prokuratury sprawa nie została zakończona. Na etapie postępowania nie ma możliwości udzielenia informacji.

P. Witan przytoczyła słowa Sekretarza Gminy, który na zadane pytania w tej kwestii odpowiadał- „Gmina w tej sprawie zrobiła wszystko co mogła zrobić”. W ocenie urzędników sytuacja wcale tak nie wygląda. Podkreśliła, że szkoda jej terenu Gminy, zasypanego śmieciami. Ponowiła pytanie o złożony przez Gminę wniosek.

P. Wójt powtórzył, że przedstawi dokumenty na sesji.

P. Witan zapytała czy została zamknięta koncesja na wydobycie;

P. Wójt odpowiedział, że Pani mecenas wyjaśni jakie kroki Gmina podjęła.

P. Witan zwróciła uwagę, że tworząc budżet i posiadając takie informacje warto byłoby zabezpieczyć środki na rekultywację tego terenu.

P. Wójt jest zdania, że należy starać się, aby to Wojewoda uprzętnął śmieci.

P. Witan zauważyła, że przepisy określają kwestię jednoznacznie.

P. Wójt nie zgodził się z tym stwierdzeniem. Powtórzył, że właśnie dlatego postara się, aby to nie Gmina poniosła koszty.

P. Witan zwróciła uwagę, że nikt nie sprawdza decyzji środowiskowych po zakończeniu wyrobiska. Starostwo wydaje nakaz rekultywacji terenów. Pracownicy Urzędu Gminy w Kwilczu również nie sprawdzali co dzieje się na tym obszarze, mimo że dzierżawca gruntu nie płacił składek.

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie wysłanie przedmiotowego pisma w imieniu Rady Gminy Kwilcz.

Propozycję wysłania przedmiotowego pisma w imieniu Rady Gminy Kwilcz przyjęto jednogłośnie (14 głosów „za”).

P. Korpik poprosił radną Witan o przesłanie pisma do Biura Rady w celu podpisania przez Przewodniczącego oraz wysłania.

Pismo Rady w sprawie odpadów zdeponowanych na działce w Miłostowie stanowi załącznik nr 6 do protokołu.

Ad. 7.

Przewodniczący Rady Gminy o godzinie 20³⁰ zamknął wspólne posiedzenie Komisji Rady Gminy Kwilcz.

Protokolant:

Zuzanna Wrembel

Przewodniczący Rady Gminy

Grzegorz Korpik

